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Het jaar van de terugkeer van het DNA van Holwerd aan Zee. Het jaar dat Holwerd aan Zee niet is 

afgeschaald maar juist is opgeschaald en op alle fronten sterker uit de strijd is gekomen. Dit is te danken 

aan onze partners die wel inzien dat de ‘doorbraak voor mens en natuur’ veel verder gaat dan een gat 

in de dijk. Hier past een woord voor dank. We merken dat Holwerd aan Zee dichter bij planrealisatie 

komt en dat de inhoud steeds belangrijker wordt. Feiten en degelijke onderzoeksrapporten zijn nodig 

om onjuiste beeldvorming te voorkomen (die zo nu en dan vanuit andere belangen wordt gevoed). 

Vandaar dat dit jaaroverzicht uitgebreid op de inhoud ingaat en daardoor langer is dan voorgaande 

jaren. Het zij zo. 

Samen met de juiste mensen hebben we het afgelopen jaar keihard gewerkt aan de noodzakelijke 

optimalisatie van het plan Holwerd aan Zee. En met resultaat. We hebben het tij weten te keren met 

een enorme ecologische plus op de kwelders buitendijks en slib wordt weer gezien als kans voor de 

toekomst. Ook het economisch perspectief is groter dan voorheen door de verdere uitwerking van de 

toeristisch-recreatieve positionering van Holwerd aan Zee. We zitten nu qua kosten-baten ruim in de 

zwarte cijfers en dat is volgens experts uniek voor een gebiedsontwikkeling. Opbrengsten kunnen nog 

verder oplopen door ‘tûke’ toekomstbestendige keuzes waar we later geen spijt van krijgen. 

Klap op de vuurpijl is het historische stuurgroepbesluit van 24 november 2022 om door te gaan met 

Holwerd aan Zee. We gaan met een tien meter brede doorbraak dwars door de zeedijk en brengen de 

Wadden terug tot aan het dorp; Holwerd wordt Holwerd aan Zee! We zijn er uiteraard nog niet, maar 

met het historische stuurgroep besluit, onderbouwd met degelijke onderzoeksrapporten en een 

positieve kosten-baten analyse, staat Holwerd aan Zee voor de komende jaren weer op het juiste spoor.  

 

Holwerd aan Zee is verkozen tot één van de 18 favoriete Groningse en Friese bestemmingen en is daarmee een inspiratiebron 
voor één van de nieuwe WINK-treinen van Arriva. De Holwerd aan Zee trein staat sinds 18 januari 2022 op de rails.  



 

Optimalisatieslag Holwerd aan Zee  

Om eind november tot het besluit te komen 

om door te gaan met Holwerd aan Zee (HaZ), is 

de stuurgroep HaZ niet over één nacht ijs 

gegaan. Een half jaar eerder zijn namelijk 

diverse verdiepende deelonderzoeken uitgezet 

ter onderbouwing van een meer natuurlijke 

verbinding tussen de Waddenzee en 

getijdenmeer. Daarnaast wilde de stuurgroep 

meer zicht op de waarde van slib als grondstof, 

de vergunbaarheid, de financiering, het 

eigendom beheer en onderhoud en de 

nautische veiligheid. Kortom: is HaZ haalbaar, 

maakbaar en betaalbaar? 

Ecologische extra plus buitendijks 

Op basis van diverse expertmeetings en 

tekensessies is een nieuw natuurlijk 

geulenstelsel door de kwelder ontworpen, 

passend bij het systeem van de Wadden. 

Buitendijks wordt de kwelder op grote schaal 

verjongd en de bestaande klutenplas met 

broedeiland wordt aanzienlijk vergroot. 

Modelmatig is onderzocht hoe het 

geulenstelsel in de praktijk uit zal pakken qua 

aanslibbing, taludvorming en meandering. De 

uitkomsten zijn positief. Er komt een 

geulenstelsel dat zichzelf in stand kan houden. 

Vergelijkbaar met de huidige klutenplas die ook 

op diepte blijft en waar niet hoeft te worden 

gebaggerd. Het deel van het geulenstelsel 

parallel aan de pier blijft op diepte door het 

getijdenmeer i.c.m. het regelwerk in de dijk.  

Tien meter brede doorbraak in de zeedijk 

Ook zijn nieuwe varianten van de doorbraak in 

de zeedijk ontwikkeld en afgewogen. Hierbij is 

rekening gehouden met stroomsnelheden, de 

gewenste getijslag binnendijks, de hoogte van 

de ringdijk om het getijdenmeer en vismigratie. 

Blijkt dat vismigratie ook zonder extra 

zoetwater erg succesvol kan zijn voor de vissen 

die bij Holwerd naar binnen willen. 

Economische impact significant toegenomen 

De toeristisch-recreatieve positionering van 

HaZ is nader uitgewerkt. Dit heeft voor een 

significante toename gezorgd aan de 

batenkant van de Maatschappelijke kosten en 

batenanalyse (de MKBA). Zelfs zonder een 

doorvaarbare verbinding is het economisch 

perspectief van HaZ uitermate positief. Dit 

neemt niet weg dat er nog een plus op de plus 

kan worden gezet door het maritieme karakter 

van HaZ terug te brengen in het plan.  

Een verbinding in de zeedijk die wel 

doorvaarbaar is, zou volgens de MKBA namelijk 

voor een extra economische plus opleveren. 

Dus bovenop de reeds bestaande economische 

plus. Dit is duidelijk terug te zien in de 

definitieve MKBA die begin 2023 naar de Friese 

Staten wordt gestuurd.  

Het besluit van de stuurgroep HaZ 

De stuurgroep heeft 24 november 2022 

uiteindelijk toch gekozen voor een niet-

doorvaarbaar kunstwerk in de zeedijk van tien 

meter breed. Zorgen over de nautische 

veiligheid op het Wad hebben hierbij zwaarder 

gewogen dan de extra economische plus van 



een kunstwerk dat wél doorvaarbaar is voor 

Wadvaarders.  

Overall conclusie  

Los van de doorvaarbaarheid is de overall 

conclusie dat HaZ wel degelijk haalbaar, 

maakbaar en betaalbaar is. Ecologisch en 

economische is HaZ een ‘boppeslach’, extra 

verzilting is met simpele maatregelen te 

voorkomen en er zijn aanknopingspunten om 

het restant van de financiering te overbruggen. 

Voor het beheer en onderhoud voor de 

komende tien tot 15 jaar wordt overwogen om 

een beheerfonds in te richten. Zo drukken de 

beheerkosten niet op één partij.  

Met deze conclusie heeft een meerderheid in 

de stuurgroep besloten om door te gaan met 

Holwerd aan Zee en dit besluit begin 2023 als 

advies voor te leggen aan de Provinciale Staten. 

Het stuurgroepbesluit is via een 

persconferentie bekend gemaakt. Ook via de 

socials en via de website van HaZ is uitgebreid 

bericht over het positieve besluit. 

https://www.holwerdaanzee.nl/nld/holwerd-

wordt-holwerd-aan-zee/  

Verder zonder LTO Noord en Wetterskip 

Gevolg van het stuurgroepbesluit is dat we 

vanaf 2023 verder gaan zonder LTO Noord en 

Wetterskip Fryslân. De samenwerking met 

laatstgenoemde zal zeker blijven vanwege het 

benutten van de vrijkomende klei bij HaZ en de 

vergunbaarheid van de 

dijkversterkingsoperatie Koehool – 

Lauwersmeer. Het rechtstreekse contact met 

de boeren in het gebied wordt zonder LTO 

Noord voortgezet.  

https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1178

388/lto-noord-en-wetterskip-stappen-uit-

holwerd-aan-zee-toch-gaat-project-door 

 

Businesscase slib HaZ 

Ter onderbouwing dat slib geen (slib)last is, 

maar juist een lust (en volgens experts in de 

toekomst een ‘must’) heeft de stichting het 

initiatief genomen om slibexperts een 

businesscase op te laten stellen het nuttig 

toepassen van slib. De businesscase is mede 

mogelijk gemaakt door het Investeringskader 

Waddengebied. 

De op HaZ afgestemde businesscase laat een 

positief resultaat zien dat aanzienlijk kan 

bijdragen in de kosten van het beheer en 

onderhoud van HaZ. De businesscase is door 

een brede groep experts uitgebreid 

onderworpen aan een review, met dezelfde 

conclusie als resultaat. De huidige praktijk van 

de slibhub op de haven van Lauwersoog heeft 

hierbij gediend als referentiekader. Ook 

bestaande afnamecijfers en de 

afnamebereidheid van de klei door boeren en 

waterschappen zijn betrokken in de review en 

later meegenomen in de MKBA.  

Het bezoek aan de nieuwe slibhub van 

Lauwersoog maakt duidelijk wat de voordelen 

https://www.holwerdaanzee.nl/nld/holwerd-wordt-holwerd-aan-zee/
https://www.holwerdaanzee.nl/nld/holwerd-wordt-holwerd-aan-zee/
https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1178388/lto-noord-en-wetterskip-stappen-uit-holwerd-aan-zee-toch-gaat-project-door
https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1178388/lto-noord-en-wetterskip-stappen-uit-holwerd-aan-zee-toch-gaat-project-door
https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1178388/lto-noord-en-wetterskip-stappen-uit-holwerd-aan-zee-toch-gaat-project-door


kunnen zijn van het rijpen van slib in laagjes 

voor de toekomstige kleirijperij van HaZ.  

 

Omgevingsmanagement  

Belangrijke beslismomenten vragen veel inzet 

om het dorp en omgeving op de hoogte te 

houden. Hiervoor zijn in 2022 diverse 

bijeenkomsten georganiseerd en gesprekken 

gevoerd. Soms één op één, soms per groep of 

per straat en een aantal keren voor het hele 

dorp. Ook de koppeling met het Masterplan 

Holwerd was soms aanleiding om de 

informatiestroom te combineren.  

Informatie- en schetssessies in De Ynset 

17 maart zijn ca. 50 inwoners in een uur 

bijgepraat over het optimalisatieproces. Voor 

het dorp is dinsdag 12 april, aansluitend op de 

ALV van dorpsbelang, door de stichting een 

schetssessie georganiseerd. Hoe integreer je 

HaZ in ruimtelijke zin met de omgeving en in 

verbinding met het masterplan Holwerd. 

Tijdens de infosessie van 4 oktober is het dorp 

bijgepraat over de eerste uitkomsten van de 

optimalisatie en het vervolgproces richting 

besluitvorming door de stuurgroep. 

Voor een toelichting op het stuurgroep besluit 

is een bijeenkomst in het MFA van Holwerd 

georganiseerd op maandag 28 november. Over 

de opkomst niks te klagen en het enthousiasme 

van het dorp is onverminderd aanwezig. Al mag 

het volgens sommige dorpsbewoners allemaal 

wel wat sneller gaan.  

Omrop Fryslân en RTV/NOF hebben gezorgd 

voor een bredere verspreiding in de provincie.  

https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1172

275/gaat-holwerd-aan-zee-wel-of-niet-door-

we-zitten-nu-in-de-finale 

Raard, Bornwird, Foudgum en Ternaard 

De inwoners van Raard, Bornwird, Foudgum 

zijn tijdens de jaarvergadering bijgepraat over 

HaZ en de kansen voor deze dorpen in de spin-

off en schaalsprong van HaZ. De drie dorpen 

maken deel uit van de (kandidaat) Unesco 

Biosfeer Waddenkust. Een mooie volle zaal 

heeft met belangstelling kennisgenomen van 

ontwikkelingen rond HaZ, de kandidatuur van 

het Unesco Biosfeergebied en de Regio Deal 

aanvraag, met daarin o.a. de transitie van de 

Holwerter Feart en de Sloepenroute van Raard. 

 

Tijdens de ALV van dorpsbelang Ternaard heeft 

de werkgroep R&T zelf het verhaal verteld over 

de spin-off van HaZ en de kansen voor het dorp.  

 

https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1172275/gaat-holwerd-aan-zee-wel-of-niet-door-we-zitten-nu-in-de-finale
https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1172275/gaat-holwerd-aan-zee-wel-of-niet-door-we-zitten-nu-in-de-finale
https://www.omropfryslan.nl/nl/nieuws/1172275/gaat-holwerd-aan-zee-wel-of-niet-door-we-zitten-nu-in-de-finale


Parallelle processen 

Andere parallelle processen die in 2022 

aandacht vroegen waren de 

dijkversterkingsoperatie Koelhool-

Lauwersmeer, Water as Leverage en de 

samenwerking met Europese partners om te 

komen tot een zgn. ‘expression of interest’ 

voor het Europese subsidieprogramma North 

Sea Region (NSR) en de toekomst van de 

veerverbinding Holwerd – Ameland over o.a. 

het verplaatsen of opwaarderen van de pier bij 

Holwerd. Uit de sessie blijkt tot nu toe dat het 

optimaliseren en verbeteren van de pier bij 

Holwerd minder ingrijpend is dan verplaatsing 

naar Ferwert.  

 

 

Tweede Kamer, Provinciale Staten 

en de gemeenteraad 

In het Algemeen Overleg Water van de Tweede 

Kamer, 7 juni 2022, is minister van 

Infrastructuur en Waterstaat Mark Harbers 

door de fractie van Groen Links gevraagd naar 

de voortgang van HaZ. De minister heeft 

verwezen naar besluitvorming van de 

stuurgroep in juni en de constructieve wijze 

waarop RWS meedenkt over haalbare 

alternatieven.  

 

Naast de lijntjes met verschillende Tweede 

Kamer fracties zijn bijna alle raads- en 

Statenfracties op bezoek geweest in HaZ of in 

Leeuwarden bezocht. Nuttige gesprekken die 

vaak een heel ander licht werpen op de 

uitdagingen waar we voor staan en de 

voortgang en uitkomsten van de 

optimalisatieslag van HaZ. Opvallende 

constatering is dat de beelden die kennelijk op 

andere momenten worden opgeroepen niet 

altijd stroken met de vaak positieve uitkomsten 

uit de onderzoeksrapporten. Bijvoorbeeld over 

slib, verzilting en de verhouding kosten-baten. 

Gemeenteraadsverkiezingen 

Het draagvlak bij de gemeentepolitiek was dit 

verkiezingsjaar een speerpunt voor de 

stichting. Met als resultaat dat het politieke 

draagvlak voor HaZ onverminderd groot is. 

Tijdens het in het MFA van Holwerd 

georganiseerde verkiezingsdebat bleek het 

draagvlak zelfs groter dan verwacht. Na de 

verkiezingen blijkt dat de nieuwe coalitie – 

bestaande uit FNP, S!N en Gemeentebelangen 

- meer samen wil werken ‘mei de Mienskip’ en 

dat de Holwerd aan Zee ambities onveranderd 

positief zijn. 

 

 



Destinatieontwikkeling 

Om HaZ voor de doelgroep tot een 

bestemming te maken zijn ook in 2022 

verschillende acties ondernomen. Opsteker dit 

jaar was de nieuwe Arriva trein met de naam 

Holwerd aan Zee. Deze staat inmiddels op de 

rails en rijdt door het Noorden des lands. Met 

veel positieve reacties tot gevolg. 

https://treinvolverhalen.nl/holwerdaanzee/ 

 

Darker Sky 

Darker Sky is de internationale samenwerking 

van HaZ met gemeenten en universiteiten uit 

Nederland, Duitsland, Denemarken, 

Noorwegen en Frankrijk. Samen met de RUG, 

Hogeschool Van Hall Larenstein, de 

Havencoalitie van Lauwersoog en de gemeente 

Heerenveen wordt vanuit Nederland 

toegewerkt naar deelname aan een vierjarig 

Dark Sky programma met North Sea Region 

(NSR) subsidie van de Europese Unie.  

 

De aanvraag is 14 november ingediend en 

Holwerd aan Zee wordt bij toekenning 

(voorjaar 2023) een testgebied voor moderne 

technieken op het gebied van o.a. verlichting 

en Augmented Reality. HaZ draagt ook bij aan 

kennisbevordering op het gebied van 

bewustzijn en draagvlak processen van 

onderop.  

Trouw Duurzame 100 

Voor de destinatieontwikkeling gericht op de 

duurzame toerist of eco-toerist (de doelgroep 

voor de Waddenkust) is een notering in de 

Trouw Duurzame 100 – voor het derde jaar op 

rij - niet verkeerd. Dit jaar is HaZ op plek 66 

geëindigd.  

Streven is uiteraard dat HaZ t.z.t. de hoogste 

notering tot nu toe overtreft (plek 5) als we 

overgaan tot uitvoering. Wellicht dragen de 

laatste onderzoeksresultaten, de MKBA en de 

extra ecologische plus op het plan hier ook al 

aan bij. 

 

 

Regio Deal  

‘De Wadden Delta van 2100’ 

Met de eerste HaZ Regio Deal als springplank is 

in november een tweede Regio Deal 

aangevraagd bij het Rijk. Met de slogan 

‘Reinventing the Netherlands’ richt de 

aanvraag zich niet op HaZ maar op de 

schaalsprong richting het gebied. De Regio Deal 

is ingediend namens ‘De Wadden Delta van 

2100’. Dit is het gebied van Holwerd, Ternaard, 

Blije tot en met Dokkum, inclusief de zeven 

tussenliggende terpdorpen Hantum, Hiaure, 

Aalsum, Waaxens, Brantgum, Foudgum, 

Bornwird en Raard. 

Naast een tiental concrete icoonprojecten 

staat vooral de huidige co-creatieve manier van 

werken centraal. Inclusief bijpassende 

zogenaamde ‘place based governance’ en een 

‘social finance’ constructie. Het ingediende 

https://treinvolverhalen.nl/holwerdaanzee/


Regio Deal aanbod zou zomaar eens de eerste 

Regio Deal kunnen zijn waar 

toekomstbestendige landbouw, biodiversiteit, 

leefbaarheid, klimaatadaptatie, CO2-reductie, 

ecotoerisme, en bestuurlijke vernieuwing op 

een co-creatieve en adaptieve manier 

samenkomen in een klimaatbestendig 

kustlandschap. 2100 proof, en dat van 

onderop! 

Green Deal 

In het verlengde van een eerdere enthousiaste 

bijdrage van Diederik Samson, kabinetschef 

van Frans Timmermans, zijn de banden met het 

kabinet van Timmermans aangehaald. Samson 

heeft onze manier van werken in De Wadden 

Delta van 2100 hét voorbeeld genoemd van 

waar de Green Deal voor bedoeld is.  

E.e.a. heeft ertoe geleid dat we met Samson in 

Brussel een goed gesprek hebben gehad. Doel 

van het gesprek was om te brainstormen over 

een mogelijk toekomstige Green Deal voor het 

gebied. Tijdens dit gesprek heeft Diederik 

Samson aangegeven graag mee te denken als 

het voor HaZ op vergunningverlening in N2000 

gebied aankomt.  

Gedachte is om een eventuele Regio Deal t.z.t. 

uit te bouwen tot een Green Deal, voor de 

noodzakelijke grootschalige investeringen in 

het gebied. Denk aan de blauwgroene 

opwaardering van de Holwerter Feart, 

sloepenroutes en de transformatie van de pier 

tot De Groene Loper van het Wad.  

 

EU Mission Adaptation to Climate 

Change 

“Change will only happen if it happens bottom 

up.”, aldus Eurocommissaris Frans 

Timmermans. Reden waarom stichting HaZ 

sinds december officieel één van de partners 

van de EU-missie Adaptation to Climate Change 

is. 17 januari 2023 wordt bekend in welke 

hoedanigheid. 26 januari volgt dan de eerste 

meeting in Brussel. Toetreding tot dit zeer 

krachtige Europese netwerk - met een directe 

relatie tot o.a. de Green Deal en andere 

vormen van funding - is voor HaZ en De 

Wadden Delta van 2100 een belangrijke stap.  

 

Netwerken 

Het netwerk van netwerken is vanwege het 

draagvlak, support en alle noodzakelijke 

expertise cruciaal voor HaZ. Dit vraagt elk jaar 

om het nodige onderhoud. En het netwerk 

wordt elk jaar groter. In 2022 konden we meer 

dan eens terugvallen op niet aflatende steun 

van die organisaties, belangenbehartigers, 

professionals (soms op persoonlijke titel) die 

HaZ een warm hart toedragen. Vanuit onze 

kant investeren we waar mogelijk in dit 

netwerk door onze kennis te delen en mee te 

helpen met (gedeelde) belangenbehartiging. 

Die wisselwerking en kruisbestuiving zal ook 

zeker in 2023 aan de orde zijn.  

 

Living Lab = Holwerd Coast Academy 

In 2022 zijn belangrijke stappen gezet om de 

Holwerd Coast Academy (voorheen Living Lab 

HaZ) verder uit te werken en te 

internationaliseren. Inmiddels is ook de 

doelstelling van de Holwerd Coast Academy 

(HCA) uitgekristalliseerd. Vandaar de 

toevoeging ‘for Applied Climate Adaptation & 

Mienskip’. Met de nadruk op ‘Applied’.  

 

 



Meer dan 100 studenten per jaar 

Ondertussen zijn ook in 2022 meer dan 100 

studenten bezig geweest om HaZ en De 

Wadden Delta van 2100 te versterken.  

Inholland Hogeschool Delft 

Zo zijn dit jaar (45) studenten van Inholland 

Hogeschool Delft bezig geweest met 

onderwerpen als waterberging (in de 

combinatie met agrarische, recreatieve en 

ecologische doeleinden) en de herinrichting 

van de pier. Presentaties hebben inmiddels 

plaatsgevonden in het MFA De Ynset. Begin 

volgend jaar volgt weer een nieuwe klas. 

Hanze Hogeschool Makelaardij & Vastgoed  

12 Hanze Hogeschool studenten Makelaardij & 

Vastgoed uit Groningen hebben voor de zomer 

hun eindpresentatie gegeven over nieuwe 

inzichten en innovatieve ideeën voor o.a. het 

parkeren op de pier (Japans voorbeeld), 

recreatiewoningen gebouwd van slib 

(goedkoper en minder uitstoot), haalbaarheid 

van een strand en voorzieningen die 

noodzakelijk zijn voor (ondernemende) 

starters voor Holwerd.  

In september is een nieuwe groep Hanze 

studenten begonnen oplossingen voor 

(tijdelijke) huisvesting van het personeel dat 

straks betrokken is bij de aanleg van HaZ. 

NHL/Stenden Hogeschool van Hall Larenstein 

Studenten van NHL/Stenden en Hogeschool 

van Hall Larenstein hebben begin 2022 

individuele afstudeeronderzoeken afgerond.  

Gastcolleges 

Naast opdrachten voor HaZ zijn we ook steeds 

vaker op pad om gastcolleges en lezingen te 

geven. Bijvoorbeeld over de HaZ ‘regional 

adaptation strategy’ van het gebied, tijdens de 

Klimaat Adaptatie Week. Voor ca. 40 RUG 

studenten voor de minor Future Planet 

Innovation en het vak Global Challenges.  

Rug Campus Fryslân  

Daarnaast zijn 6 Master studenten Culturele 

Geografie van de RUG Campus Fryslân in HaZ 

langs geweest.  

RCE/ ESD & Unesco 

Opvallende presentatie was die van een 

student van de RUG Campus Fryslân (Global 

Responsibility & Leadership) voor een 

internationaal gezelschap tijdens een excursie 

langs de Waddenkust. De presentatie was voor 

leden van het RCE/ ESD & Unesco uit binnen- 

en buitenland, met o.a. aanwezig leden van het 

ministerie van Climate Adaptation van Japan. 

De presentatie is enthousiast ontvangen en 

leidt mogelijk tot een verder samenwerking 

met Unesco Japan, Schotland, Ierland, 

Baskenland en andere kustgebieden.  

 

 



HaZ als casus  

Opvallend is ook dat HaZ steeds vaker zelf als 

casus onderdeel is van wetenschappelijk 

onderzoek door derden. Zo heeft een student 

van de RUG de stichting uitgebreid 

geïnterviewd over HaZ en de (erfgoed)waarde 

van het landschap. Iets waar de stichting later 

haar voordeel mee kan doen.  

Verder is HaZ door drie RUG studenten langs de 

meetlat gelegd om HaZ te beoordelen op de 

impact op de SDG’s, Ecosysteemdiensten en de 

Brede Welvaart. Grondige aanpak, maar wel 

met een mooie uitkomst. 

Delta Buddies/ Delta Lady programma 

Naast studenten hebben ook veelbelovende 

provincieambtenaren kennisgemaakt met het 

DNA van Holwerd aan Zee. Speciaal hiervoor is 

een opleidingstraject genaamd Delta Buddies 

opgezet. In een zestal bijeenkomsten is 

toegewerkt naar een Europese 

subsidieaanvraag. Het opleidingstraject van 

jonge ambtenaren van de provincie is mede 

mogelijk gemaakt door het Europese Delta 

Lady programma en krijgt in 2023 een vervolg. 

Naast jonge ambtenaren zijn ook drie 

enthousiaste journalisten/ communicatie 

trainees langs geweest in Holwerd aan Zee. De 

drie trainees, in dienst van Omrop Fryslân, de 

Leeuwarder Courant en het Friesch Dagblad, 

wilden graag nader kennismaken met een 

onderwerp dat de komende tijd nog vaak in het 

nieuws zou kunnen komen. 

 

 

Andere memorabele momenten 

Sinds dit jaar staat HaZ in het nieuwste 

standaardwerk voor de Waddenkust, ‘The 

Wadden Sea’, geschreven door John 

Frederiksen. Dit prachtige boek (ISBN: 

9788702352214) is begin mei op een mooie 

dag symbolisch in ontvangst genomen door de 

stichting en It Fryske Gea. 

50 jaar Adema Architecten 

Ter ere van het vijftigjarig bestaan van Adema 

Architecten te Dokkum heeft de stichting 

tijdens het jubileumfestival workshops 

verzorgd voor de deelnemers. Dankbaar om 

tijdens deze memorabele dag iets terug te 

kunnen doen voor het architectenbureau dat 

sinds dag 1 de stichting helpt om dromen te 

visualiseren en mee te denken over de 

ontwikkeling van het plan Holwerd aan Zee. 

 

Friese Bouwkring 

Voor 50 vertegenwoordigers van de Friese 

Bouwkring is een uitgebreide excursie 

georganiseerd, inclusief presentatie over 

Holwerd aan Zee en de schaalsprong richting 

het gebied (De Wadden Delta van 2100). 

Ambitietafel Gebiedsontwikkeling Friese 

Waddenkust (slib) 

Circulair Fryslân heeft samen met de stichting, 

de Taskforce Deltatechnologie en it Fryske Gea 



de bijeenkomsten voorbereid van de 

Ambitietafel voor de Friese Waddenkust. Het 

doel van de bijeenkomsten is om 

beleidsmakers, projectteams en onderzoekers 

gelieerd aan projecten of onderwerpen 

rondom de gebiedsontwikkeling van het Friese 

Waddengebied samen te brengen. Slib wordt 

hierbij gezien als nuttige grondstof en als 

‘bindmiddel’ voor de samenwerking langs de 

Waddenkust.  

De eerste bijeenkomst was 19 januari (digitaal) 

en de tweede sessie 25 oktober op de pier bij 

Holwerd, met aansluitend een excursie o.l.v. It 

Fryske Gea door de kwelder. Met de poten in 

de klei. Nuttig! Zouden we meer moeten doen 

in 2023. 

Ameland 

Ook dit jaar met ondernemers op Ameland 

gepraat over Holwerd aan Zee, de ambities van 

het Unesco Biosfeergebied en de koppeling 

met het eiland. Niets dan positieve reacties op 

het eiland. Het gesprek in de Heerskamer van 

Herberg de Zwaan te Hollum is een jaarlijks 

terugkerende traditie aan het worden. En dat is 

goed als we de Waddenkust willen verbinden 

met de eilanden. 

 

 

Kusten voor de toekomst 

Op 20 juni 2022 was de Waddentoogdag, 

georganiseerd door het Omgevingsberaad 

Waddengebied samen met het Waddenfonds. 

Het centrale thema was ‘Kusten voor de 

toekomst’. Reden waarom HaZ tijdens de 

lezing van de Waddenacademie voorbijkwam 

als voorbeeld van een integrale aanpak door 

streven naar een combinatie van functies op 

een bepaalde locatie. En dat is inderdaad wat 

HaZ is. Van onderop met het gebied als 

vertrekpunt.  

Goed dat beide betrokken ministers Van der 

Wal (Natuur & Stikstof) en Harbers 

(Infrastructuur en Waterstaat) deze dag 

aanwezig waren om de oproep tot een meer 

integrale benadering mee te nemen naar Den 

Haag. Wie weet heeft het invloed op de 

toewijzing van de tweede Regio Deal voor de 

Wadden Delta van 2100, waarin we de 

integrale benadering graag doortrekken met 

het gebied als uitgangspunt en de nadruk op 

doen. Van de vele visies naar ‘Applied Climate 

Adaptation & Mienskip’. Want van 

Eurocommissaris Timmermans weten we 

inmiddels dat daar veranderingen beginnen. 

 

 



Coöperatie Holwerd aan Zee 

Dit jaar is er een marktverkenning van het 

logiesprogramma uitgevoerd door Ginder in 

opdracht van de gebiedscoöperatie HaZ. Doel 

was te kijken welke aantallen en type 

logiesaccommodaties passend en haalbaar zijn, 

waarbij de coöperatie HaZ de grond waarop de 

accommodaties staan graag in eigen bezit wil 

houden. Zo kan er met erfpachtopbrengsten en 

gastbestedingen een langdurig en stuwend 

verdienmodel voor het gehele dorp worden 

gerealiseerd. Dit versterkt niet alleen de 

economische bedrijvigheid van het gebied, 

maar zeker ook de leefbaarheid.  

Marktpartijen geïnteresseerd 

Marktpartijen zijn in de breedte geïnteresseerd 

om te participeren in HaZ. De positionering en 

het groeimodel worden beide onderschreven. 

Marktpartijen beschouwen de ontwikkeling 

van 700 bedden als minimum in de komende 

jaren als nodig en haalbaar. Minimum, omdat 

er meer kritische massa nodig is om het 

beoogde voorzieningenniveau te behalen. 

Groei aantal bedden en overnachtingen in lijn 

met historische groei en regionale 

groeiambities 

Doel van HaZ is de leefbaarheid vergroten en 

omzet en banen realiseren. De ontwikkeling 

naar een toeristisch expeditie-dorp met 

coöperatief verdienmodel is het middel. Dit 

kan echter alleen gerealiseerd worden als het 

voorzieningenaanbod voldoende divers is en 

een bepaald volume heeft. Om dit te bereiken 

zijn op termijn ten minste 2.000 extra 

toeristische bedden nodig.  

Kleinschalig en intiem 

Ook met dit aantal blijft Holwerd aan Zee een 

kleinschalig en intiem vakantiedorp, 

vergelijkbaar met kernen als Blokzijl (O.) en 

Epen (L.). Dit aantal bedden is nauwelijks groter 

dan een stevige camping. Een groeimodel naar 

significant minder toeristische bedden 

betekent te weinig volume om op langere 

termijn voldoende reuring en belevenis te 

garanderen.  

Groeiagenda Noordoost-Fryslân  

De regio Noordoost-Fryslân heeft een 

ambitieuze groeiagenda voor het aantal 

toeristische overnachtingen in de periode 

2020-2030. Er wordt ingezet op een groei van 

50% (bron: BRVT, Land waar je Landt). Het 

aantal overnachtingen in 2020 bedroeg ca. 

600.000. Dit zou dan moeten groeien naar ca. 

900.000 in 2030. Dit betekent een jaarlijkse 

groei van 4,1%. De 700 bedden die in de eerste 

fase bij Holwerd aan Zee worden toegevoegd, 

genereren ca. 120.000 overnachtingen. 

Ongeveer 1/3 van de groei in de regionale 

beleidsambities zou dan geabsorbeerd worden 

door Holwerd aan Zee.  

Groei in HaZ én in de regio 

De toevoeging van 1.300 bedden in de periode 

2025-2050 staat gelijk aan een jaarlijkse groei 

van ca. 10-15 eenheden. Deze eenheden 

hoeven niet allemaal in het centrum of op 

loopafstand van de dorpskern Holwerd te 

landen. Deze 1.300 bedden kunnen ook in een 

wat bredere cirkel rondom Holwerd aan Zee 

worden gerealiseerd. De voorzieningen en 

activiteiten dienen wel zoveel mogelijk in 

Holwerd geconcentreerd te worden. Deze fase 

biedt zodoende ook kansen voor agrariërs in de 

buurt van Holwerd om hun bedrijfsmodel te 

verbreden met een deel toeristische vraag. 

Denk aan camperaars, natuurliefhebbers in 

lodges en kampeerders. 

 


